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Polskie Towarzystwo Turystyczno-Krajoznawcze 
Oddziağ ĂSudety Zachodnieò Jelenia G·ra 

Komisja Krajoznawcza 

Wprowadzenie 

 

² ƭƛǇŎƻǿȅƳ ƴǳƳŜǊȊŜ LY ǇǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ǇǊȊŜƪŀȊǳƧť ǊŜƭŀŎƧŜ Ȋ ŎƛŜƪŀǿȅŎƘ ƛƳǇǊŜȊ 

ƧŀƪƛŜ ƻŘōȅƱȅ ǎƛť ǿ ƴŀǎȊȅƳ ǊŜƎƛƻƴƛŜΦ {Ŋ ǘƻΥ ǿȅǎǘŀǿŀ ƻǘǿŀǊǘŀ ǿ ǎƛŜŘȊƛōƛŜ ½ǿƛŊȊƪǳ 

Gmin KŀǊƪƻƴƻǎƪƛŎƘ ǿ .ǳƪƻǿŎǳ ǇƻǏǿƛťŎƻƴŀ CǊƛŜŘǊƛŎƘƻǿƛ LǿŀƴƻǿƛΣ ŀ ǿƱŀǏŎƛǿƛŜ ƧŜƎƻ 

ǘǿƽǊŎȊƻǏŎƛ ƻǊŀȊ ǿȅǎǘŀǿŀ ƳŀƭŀǊstwa przygotowana przez Muzeum Karkonoskie w 

Jeleniej GƽǊȊŜ ŘƻǘȅŎȊŊŎŀ YŀǊƪƻƴƻǎȊȅΣ ƪǘƽǊŜ ȊƻǎǘŀƱȅ ǇƻƪŀȊŀƴŜ ǇǊȊŜȊ ƽǿŎȊŜǏƴƛŜ 

ȍȅƧŊŎȅŎƘ ŀǊǘȅǎǘƽǿ ǘŀƪ Ƨŀƪ ǘƻ ƻƴƛ ǿƛŘȊƛŜƭƛΦ 

tǊȊŜƪŀȊǳƧť ǘŀƪȍŜ ƛƴŦƻǊƳŀŎƧŜ ŘƻǘȅŎȊŊŎŜ ǇƻŘǇƛǎŀƴƛŀ ƪƻƭŜƧƴȅŎƘ ǳƳƽǿ ƻ ǿǎǇƽƭƴŊ 

ǇǊƻƳƻŎƧť ƴŀǎȊŜƎƻ ǊŜƎƛƻƴǳΦ  
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Pozwalam sobie ǊƽǿƴƛŜȍ ƴŀ ƻǇƛǎ ƳƻƧŜƎƻ ƻǎǘŀǘƴƛŜƎƻ ǿŜƧǏŎƛŀ ƴŀ |ƴƛŜȍƪť ƻǊŀȊ ƴŀ 

ƴŀƧǿȅȍǎȊȅ ǎzczyt Polski ς wȅǎȅΦ aŀƳ ƴŀŘȊƛŜƧťΣ ȍŜ ǇƻȊǿƻƭŊ ƻƴŜ ƴŀ ŜǿŜƴǘǳŀƭƴŜ 

zaplanowanie wycieczkƛ ƛ ȊŀŎƘťŎŊ Řƻ ǊǳǎȊŜƴƛŀ ǿ ƎƽǊȅΦ 

 ÀȅŎȊť ƳƛƱŜƧ ƭŜƪǘǳǊȅΦ 

YǊȊȅǎȊǘƻŦ ¢ťŎȊŀ  
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Friedrich Iwan ς ƳŀƭŀǊȊΣ ƎǊŀŦƛƪΣ ǇŜƧȊŀȍȅǎǘŀ 

tƻŘ ǘŀƪƛƳ ǘȅǘǳƱŜƳ ƻǘǿƻǊȊƻƴƻ ǿ ǇƛŊǘƪƻǿŜ ǇƻǇƻƱǳŘƴƛŜ ǿȅǎǘŀǿť ǿ ǇŀƱŀŎǳ ǿ 

Bukowcu. Organizatorami byli: ½ǿƛŊȊŜƪ DƳƛƴ YŀǊƪƻƴƻǎƪƛŎƘΣ Lƴǎǘȅǘǳǘ tŀƳƛťŎƛ 

wŜƎƛƻƴŀƭƴŜƧ ǿ aŜȊƛƳŠǎǘƝ ƻǊŀȊ aƛťŘȊȅƴŀǊƻŘƻǿȅ CǳƴŘǳǎȊ ²ȅǎȊŜƘǊŀŘȊƪƛ ǿ 

.ǊŀǘȅǎƱŀǿƛŜΦ 

tǊȊȅōȅƱȅŎƘ Řƻ .ǳƪƻǿŎŀ ƎƻǏŎƛ ǿ ƛƳƛŜƴƛǳ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀ ½DYΣ Ǉŀƴŀ _ǳƪŀǎȊŀ IŀŘť 

ǇǊȊȅǿƛǘŀƱŀ LȊŀōŜƭŀ ¦ǊƻŘŀ ƻǊŀȊ YǊȊȅǎȊǘƻŦ {ŀǿƛŎƪƛΦ h ȊŀƱƻȍŜƴƛŀch przedstawionych 

ǇǊŀŎ ƻǇƻǿƛŜŘȊƛŀƱ ƎƱƽǿƴȅ ƻǊƎŀƴƛȊŀǘƻǊ tŜǘŜǊ .ŜǊƎƳŀƴƴΦ tǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ 

ǳǏǿƛŀŘƻƳƛƱ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳΣ ȍŜ ƻōŜŎƴŀ ǿȅǎǘŀǿŀ ǿ .ǳƪƻǿŎǳ ƧŜǎǘ ƴŀƧǿƛťƪǎȊŊ Ǉƻ 

ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴȅŎƘ ǿ ƳǳȊŜǳƳ ǿ YŀƳƛŜƴƴŜƧ DƽǊȊŜΣ ǿ /ŜƴǘǊǳƳ YǳƭǘǳǊȅ ǿ YǊȊŜǎȊƻǿƛŜ 

ƛ hǏǊƻŘƪǳ YǳƭǘǳǊȅ ǿ YƻǿŀǊŀŎƘΦ bƛŜǎǘŜǘȅΣ ƳƛƳƻ ȍŜ ǿȅǎǘŀǿŀ ƳƛŀƱŀ ōȅŏ ȊƴŀŎȊƴƛŜ 

ǿƛťƪǎȊŀΣ ōƻ ƳƛŀƱŀ ȊŀǿƛŜǊŀŏ ǿƛŜƭŜ ǇǊŀŎ ōťŘŊŎȅŎƘ ǿ ǇƻǎƛŀŘŀƴƛǳ ƪƻƭŜƪŎƧƻƴŜǊŀ Ȋ 

bƛŜƳƛŜŎ Ǉŀƴŀ aŀǊƪǳǎŀ YŀǿŀƭŜǘȊŀΣ ȊŜ ǿȊƎƭťŘǳ ƴŀ ǳǘǊǳŘƴƛŜƴƛŀ ȊǿƛŊȊŀƴŜ Ȋ ǇŀƴǳƧŊŎŊ 

ŜǇƛŘŜƳƛŊ ǘŀƪŀ ƴƛŜ ƧŜǎǘΦ tƻƴŀŘ ǇƻƱƻǿŀ ǇƭŀƴƻǿŀƴȅŎƘ ǇǊŀŎ ƴƛŜ ŘƻǘŀǊƱŀ Řƻ .ǳƪƻǿŎŀΦ 

 

{ǇƻǊƻ Ȋ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛƻƴȅŎƘ ǇǊŀŎ ōȅƱƻ Ƨǳȍ ǇƻƪŀȊȅǿŀƴȅŎƘ ǿ tƻƭǎŎŜ ŀƭŜ ƧŜǎǘ ǘŜȍ Řǳȍƻ 

ƴƻǿȅŎƘΣ ƪǘƽǊŜ ǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƴŜ ǎŊ Ǉƻ ǊŀȊ ǇƛŜǊǿǎȊȅΦ /ȊťǏŏ ŜƪǎǇƻƴŀǘƽǿ ǇƻŎƘƻŘȊƛ ȊŜ 

ȊōƛƻǊƽǿ ȊƴŀƴŜƎƻ ƴŀƳ aƛǊƻǎƱŀǿŀ DƽǊŜŎƪƛŜƎƻ Ȋ YƻǿŀǊΦ ²ǏǊƽŘ ǿȅǎǘŀǿƛƻƴȅŎƘ ǇǊŀŎ 

ǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƴŀ ƧŜǎǘ ǘŀƪȍŜ ǇǊŀŎŀ ȊƴŀƧŘǳƧŊŎŀ ǎƛť ǿ ȊōƛƻǊŀŎƘ ǊƻŘȊƛƴȅ [ŜƴƪƛΣ aƛƭƻǎƭŀǾŀ ƛ 

tŀǾŜƭŀ YƭƛƳŜǑ ς ǿȅŘŀǿŎƽǿ ±ŜǎŜƭŜƘƻ ±ȅƭŜǘǳ ό²ŜǎƻƱŜƧ ²ȅǇǊŀǿȅύΣ ƪǘƽǊȊȅ ȊŀƳƛŜǏŎƛƭƛ 

ŀǊǘȅƪǳƱ ƻ LǿŀƴƛŜ ǿ ǇǳōƭƛƪŀŎƧƛ [ŀǘƻ нлмфΦ WŜǎǘ ǘƻ ǇǊŀŎŀ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀƧŊŎŀ ƪŀǇƭƛŎť ǿ 
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tŜŎǳ ǇƻŘ |ƴƛŜȍƪŊ ǿ Ǌƻƪǳ мфлуΦ ¦ǿŀȍŀ ǎƛťΣ ȍŜ ƧŜǎǘ ǘƻ ƴŀƧǎǘŀǊǎȊŜ ŘŀǘƻǿŀƴŜ ŘȊƛŜƱƻ 

Fridricha Iwana.  

bŀ ǳǿŀƎť ȊŀǎƱǳƎǳƧŜ ǘŀƪȍŜ ǇƻǊǘǊŜǘ Yƭŀǳǎŀ Lǿŀƴŀ ǎȅƴŀ ƴŀǎȊŜƎƻ ƳƛǎǘǊȊŀΦ WŜǎǘ ǘƻ ǇǊŀŎŀ 

Řƻ ǘŜƧ ǇƻǊȅ ƴƛŜ ǇƻƪŀȊȅǿŀƴŀ ǎȊŜǊǎȊŜƧ ǇǳōƭƛŎȊƴƻǏŎƛΦ wƽǿƴƛŜȍ Ǉƻ ǊŀȊ ǇƛŜǊǿǎȊȅ 

ǇƻƪŀȊŀƴŜ ȊƻǎǘŀƱȅ ƭƛǎǘȅ CǊƛŘǊƛŎƘŀ LǿŀƴŀΦ 5ƻ ǘŜƧ ǇƻǊȅ ƧŀƪƻǏ ƴƛŜ ōȅƱƻ ƻƪŀȊƧƛ Řƻ ƛŎƘ 

ǇƻƪŀȊŀƴƛŀΦ tǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ǎŊ ǘƻ ƧŜƎƻ ƭƛǎǘȅ Řƻ ǎȅƴŀΦ hǇǊƽŎȊ ǎŀƳȅŎƘ ǇǊŀŎ 

ŎƛŜƪŀǿƻǎǘƪŊ ǘŜƧ ǿȅǎǘŀǿȅ ƧŜǎǘ ȊōƛƽǊ ƴŀǊȊťŘȊƛ ƧŀƪƛŎƘ ǿ ǎǿƻƧŜƧ ǇǊŀŎȅ ǳȍȅǿŀƱ CǊƛŘǊƛŎƘ 

LǿŀƴΦ aƻȍŜ ŘȊƛǎƛŀƧΣ ǿ ŘƻōƛŜ ƪƻƳǇǳǘŜǊŀΣ ǿȅŘŀŘȊŊ ǎƛť ƻƴŜ ŀǊŎƘŀƛŎȊƴŜ ale w czasach 

ƪƛŜŘȅ ƻƴ ǘǿƻǊȊȅƱ ōȅƱȅ ǘƻ ƴƻǊƳŀƭƴŜ ƴŀǊȊťŘȊƛŀ ǇǊŀŎȅΦ 

tƻƴƛŜǿŀȍ ǿƛťƪǎȊƻǏŏ Ȋ ƴŀǎ ƳƻȍŜ ƴƛŜ ƪƻƧŀǊȊȅŏ ǇǊŀŎ CǊƛŜŘǊƛŎƘŀ Lǿŀƴŀ ǇƻƪǊƽǘŎŜ 

ǇǊȊȅǇƻƳƴť ƧŜƎƻ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏΦ  

CǊƛŜŘǊƛŎƘ Lǿŀƴ ǳǊƻŘȊƛƱ ǎƛť ǿ мууф Ǌƻƪǳ ǿ YŀƳƛŜƴƴŜƧ DƽǊȊŜΦ tƻ ǳƪƻƵŎȊŜƴƛǳ 

gimnazjum rozpoŎȊŊƱ ǎǘǳŘƛŀ ǿ YǊƽƭŜǿǎƪƛŜƧ {ȊƪƻƭŜ {Ȋǘǳƪƛ ƛ wȊŜƳƛƻǎƱŀ !ǊǘȅǎǘȅŎȊƴŜƎƻ 

ǿŜ ²ǊƻŎƱŀǿƛǳ όǇƽȋƴƛŜƧǎȊŜƧ !ƪŀŘŜƳƛƛ {Ȋǘǳƪ tƛťƪƴȅŎƘύΦ WŜƎƻ ƳƛǎǘǊȊŜƳ ǿ ǘŀƳǘȅƳ 

ƻƪǊŜǎƛŜ ōȅƱ ȊƴŀƪƻƳƛǘȅ ǇŜƧȊŀȍȅǎǘŀ ǇǊƻŦΦ /ŀǊƭ 9Ǌƴǎǘ aƻǊƎŜƴǎǘŜǊƴ Ȋ aƻƴŀŎƘƛǳƳΦ  

 

YƻƭŜƧƴȅƳ ŜǘŀǇŜƳ ƧŜƎƻ ŜŘǳƪŀŎƧƛ ōȅƱȅ ǎǘudia w Berline-Charlottenburgu, gdzie 

ǎǘǳŘƛƻǿŀƱ ƳŀƭŀǊǎǘǿƻ ǳ ǇǊƻŦŜǎƻǊƽǿ {ŎƘƭŀōƛǘȊŀ ƛ Iŀƴǎŀ aŀȅŜǊŀΦ bƛŜǎǘŜǘȅ Ǉƻ 

ǿȅōǳŎƘǳ L ǿƻƧƴȅ ǏǿƛŀǘƻǿŜƧ ƳǳǎƛŀƱ ǇǊȊŜǊǿŀŏ ǎǿƻƧŊ ŜŘǳƪŀŎƧťΣ ƎŘȅȍ ǇƻǿƻƱŀƴƻ Ǝƻ Řƻ 

ǿƻƧǎƪŀΦ ² Ǌƻƪǳ мфмуΣ Ǉƻ ƪƻƴǘǳȊƧƛΣ ŘƻǘŀǊƱ Řƻ .ŜǊƭƛƴŀ ƎŘȊƛŜ ǇƻȊƴŀƱ ǇǊȊȅǎȊƱŊ ȍƻƴťΣ 

IŜŘǿƛƎ ²ŜƛŘƭŜǊΦ 5ǿŀ ƭŀǘŀ ǇƽȋƴƛŜƧ ƻǎƛŜŘƭƛƱ ǎƛť ǿ YŀǊǇŀŎȊǳΣ ƎŘȊƛŜ ƳƛŜǎȊƪŀƱ ǿ 

ǿȅƴŀƧťǘŜƧ ǿƛƭƭƛ ƻ ƴŀȊǿƛŜ αCƭƻǊŀέΦ ¢ŀƳ ǘŜȍ ǇǊȊȅǎȊŜŘƱ ƴŀ Ǐǿƛŀǘ ƧŜƎƻ ǎȅƴ YƭŀǳǎΦ   
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5Ȋƛťƪƛ ǳǘǊǿŀƭŀƴƛǳ Ǉƛťƪƴŀ ƎƽǊ ǇƻȊƴŀǿŀƴŜƎƻ ǇƻŘŎȊŀǎ ƭƛŎȊƴȅŎƘ ǿťŘǊƽǿŜƪ ȊƻǎǘŀƱ ƴŀ 

tyle znanȅƳ ŀǊǘȅǎǘŊΣ ȍŜ ƧŜƎƻ ŘȊƛŜƱŀ ŘƻōǊȊŜ ǎǇǊȊŜŘŀǿŀƱȅ ǎƛť ǿ ǎŎƘǊƻƴƛǎƪŀŎƘ 

ƪŀǊƪƻƴƻǎƪƛŎƘΦ bƛŎ ǿƛťŎ ŘȊƛǿƴŜƎƻΣ ƛȍ ǿ ōŀǊŘȊƻ ƪǊƽǘƪƛƳ ŎȊŀǎƛŜ ǎǘŀŏ Ǝƻ ōȅƱƻ ƴŀ ȊŀƪǳǇ 

ǿƱŀǎƴŜƎƻ ŘƻƳǳΦ ² ƴŀōȅǘŜƧ ǇƻǎƛŀŘƱƻǏŎƛ ǇƻƱƻȍƻƴŜƧ ǿ YǳƴƛŎŀŎƘ ƪƻƱƻ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȅ 

ǳǊȊŊŘȊƛƱ ǇǊŀŎƻǿƴƛťΣ ǿ ƪǘƽǊŜƧ ŘȊƛŀƱŀƧŊŎ ƴƛŜǇǊȊŜǊǿŀƴƛŜ Řƻ мфпс ǊƻƪǳΣ ǎǘǿƻǊȊȅƱ 

ǿƛťƪǎȊƻǏŏ ǎǿƻƛŎƘ ǇǊŀŎΦ  

² Ǌƻƪǳ мфнн ǇǊȊȅǎǘŊǇƛƱ Řƻ Yƻƭƻƴƛƛ !ǊǘȅǎǘȅŎȊƴŜƧ ς aƱȅƴ ǏǿΦ _ǳƪŀǎȊŀ ǿ {ȊƪƭŀǊǎƪƛŜƧ 

tƻǊťōƛŜΦ bƛŜǎǘŜǘȅ Ǉƻ ȊŀƪƻƵŎȊŜƴƛǳ ŘȊƛŀƱŀƵ ǿƻƧŜƴƴȅŎƘΣ ǿǎƪǳǘŜƪ ŦŀƱǎȊȅǿŜƎƻ Řƻƴƻǎǳ 
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ȊƻǎǘŀƱ ŀǊŜǎȊǘƻǿŀƴȅΣ ŀ ƎŘȅ ǿǊŜǎȊŎƛŜ ǿȅǎȊŜŘƱ ƴŀ ǿƻƭƴƻǏŏ ƻƪŀȊŀƱƻ ǎƛťΣ ȍŜ ƧŜƎƻ ŘƻƳ 

ȊŀƧťƭƛ Ƨǳȍ ǇƻƭǎŎȅ ƻǎŀŘƴƛŎȅΦ bŀ ǎȊŎȊťǏŎƛŜ ǇǊȊȅƎŀǊƴťƭƛ Ǝƻ ƳƛŜǎȊƪŀƧŊŎȅ Ǉƻ ǎŊǎƛŜŘȊƪǳ 

!ŘŀƳƪƻǿƛŜΦ ² Ǌƻƪǳ мфпс ȊƻǎǘŀƱ ǿȅǎƛŜŘƭƻƴȅ Řƻ bƛŜƳƛŜŎΦ hǎǘŀǘŜŎȊƴƛŜ ȊŀƳƛŜǎȊƪŀƱ ǿ 

ŀƭǇŜƧǎƪƛƳ ǊŜƎƛƻƴƛŜ !ƭƭƎŅǳ ǿ ƳƛŜƧǎŎƻǿƻǏŎƛ ²ŀƴƎŜƴ ƎŘȊƛŜ ȊƳŀǊƱ ǿ мфст ǊƻƪǳΦ  

²ȅǎǘŀǿŀ ƻǘǿŀǊǘŀ ǿ .ǳƪƻǿŎǳ ло ƭƛǇŎŀ нлнл Ǌƻƪǳ ōťŘȊƛŜ ǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƴŀ Řƻ мр 

ǿǊȊŜǏƴƛŀ ǘŜƎƻ ǊƻƪǳΦ {ŜǊŘŜŎȊƴƛŜ ƴŀ ƴƛŊ ȊŀǇǊŀǎȊŀƳȅΦ 

Weekend w Bukowcu 

W dniach 4-р ƭƛǇŎŀ нлнл ½ǿƛŊȊŜƪ DƳƛƴ YŀǊƪƻƴƻǎƪƛŎƘ ǳŘƻǎǘťǇƴƛƱ ŎƘťǘƴȅƳ  ǎǿƻƧŊ 

ǎƛŜŘȊƛōť ƳƛŜǎȊŎȊŊŎŊ ǎƛť ǿ ǇŀƱŀŎǳ ƘǊŀōƛŜƎƻ wŜŘŜƴŀΦ tƻƴƛŜǿŀȍ ƻōƛŜƪǘ ǘŜƴ ƴŀ Ŏƻ ŘȊƛŜƵ 

ǎƱǳȍȅ Ƨŀƪƻ ōƛǳǊƻǿƛŜŎ ƴƛŜ ȊŀǿǎȊŜ Ƴƻȍƴŀ Ǝƻ ȊǿƛŜŘȊŀŏΦ ¢ȅƳ ǊŀȊŜƳ ŘȅǊŜƪǘƻǊ ōƛǳǊŀ Ǉŀƴ 

_ǳƪŀǎȊ IŀŘŀ ǇƻǎǘŀƴƻǿƛƱ ǎǇǊŀǿŘȊƛŏ ƧŀƪƛŜ ōťŘȊƛŜ ȊŀƛƴǘŜǊŜǎƻǿŀƴƛŜ ǘǳǊȅǎǘƽǿ 

ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛŊ ȊǿƛŜŘȊŀƴƛŀ ǇŀƱŀŎǳΦ ½ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƱ ŘȅȍǳǊ ǇǊŀŎƻǿƴƛƪŀ ½DYΣ ƪǘƽǊȅ 

ŎȊǳǿŀƧŊŎ ƴŀŘ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳΣ ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ ǳŘƻǎǘťǇƴƛŀƱ ǇŀƱŀŎƻǿŜ ǿƴťǘǊȊŀ ŀƭŜ ǘŀƪȍŜ 

ǇǊȊȅōƭƛȍŀƱ ƘƛǎǘƻǊƛť ƻōƛŜƪǘǳΦ tƻƴƛŜǿŀȍ ǇƻƎƻŘŀ ŘƻǇƛǎŀƱŀ ǎǇŀŎŜǊƻǿƛŎȊƽǿ ōȅƱƻ ōŀǊŘȊƻ 

ŘǳȍƻΦ hŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ƴƛŜ ǿǎȊȅǎŎȅ ȊŀƧǊȊŜƭƛ Řƻ ǇŀƱŀŎǳΣ ǿƛťƪǎȊƻǏŏ ǿȅōǊŀƱŀ ǎǇacer po 

ǇƛťƪƴȅƳ ōǳƪƻǿƛŜŎƪƛƳ ǇŀǊƪǳΦ .ȅƱƻ ǘƻ ȊǳǇŜƱƴƛŜ ȊǊƻȊǳƳƛŀƱŜΣ ƎŘȅȍ ƻǇƛŜƪǳƧŊŎŀ ǎƛť 

ȊŀƱƻȍŜƴƛŜƳ ǊƻƳŀƴǘȅŎȊƴȅƳ CǳƴŘŀŎƧŀ 5ƻƭƛƴȅ tŀƱŀŎƽǿ ƛ hƎǊƻŘƽǿ Yƻǘƭƛƴȅ 

WŜƭŜƴƛƻƎƽǊǎƪƛŜƧΣ Řōŀ ƻ ǘŜǊŜƴȅ ƻǘŀŎȊŀƧŊŎŜ ƭƛŎȊƴŜ ǎǘŀǿȅ ƛ ƻŎȊƪŀ ǿƻŘƴŜΣ ŎȊȅ ƻ ǏŎƛŜȍƪƛ ƛ 

ŎƛŊƎƛ ǇƛŜǎȊŜ ǇǊƻǿŀŘȊŊce po terenie.  
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hŘǿƛŜŘȊŀƧŊŎȅ .ǳƪƻǿƛŜŎΣ ȊǿƱŀǎȊŎȊŀ ƻǎƻōȅ Ȋ ŘȊƛŜŏƳƛΣ ǿȅōƛŜǊŀƧŊŎȅ ǎǇŀŎŜǊ ƴŀŘ ǿƻŘŊΣ 

ƳŀƧŊ ƳƻȍƭƛǿƻǏŏ ƻōŜƧǊȊŜŏ ƻōƛŜƪǘȅ ƳŀƱŜƧ ŀǊŎƘƛǘŜƪǘǳǊȅΣ ƧŀƪƛŜ ǇƻǿǎǘŀƱȅ ǘǳ ȊŀǊƽǿƴƻ ǿ 

ŎȊŀǎŀŎƘ ǘǿƻǊȊŜƴƛŀ ǇŀǊƪǳ Ƨŀƪ ƛ ǇƽȋƴƛŜƧΦ WŜŘƴȅƳ Ȋ ǘŀƪƛŎƘ ƻōƛŜƪǘƽǿ ƧŜǎǘ ƻŘōǳŘƻǿŀƴȅ 

Ǉƻ ǇƻȍŀǊȊŜ 5ƻƳ wȅōŀƪŀΦ YƻƭŜƧƴŜ ǘƻ hǇŀŎǘǿƻ ŎȊȅƭƛ ƳƛŜƧǎŎŜΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ ǎǿŜƎƻ ŎȊŀǎǳ 

ǇƻŎƘƻǿŀƴƻ ǿƱŀǏŎƛŎƛŜƭƛ .ǳƪƻǿŎŀ ƘǊŀōƛŜƎƻ CǊƛŜŘǊƛŎƘŀ ƛ ƘǊŀōƛƴť CǊƛŜŘŜǊƛƪŜ wŜŘŜƴƽǿΦ 

hǎƻōȅ ǎǇǊŀƎƴƛƻƴŜ ƳƻŎƴƛŜƧǎȊȅŎƘ ǿǊŀȍŜƵ ƳƻƎŊ ǳŘŀŏ ǎƛť Řƻ ǿȅŘǊŊȍƻƴŜƧ ǿ ƭƛǘŜƧ ǎƪŀƭŜ 

ƎǊƻǘȅ ŎȊȅ ƳƛƧŀƧŊŎ tƻƴǳǊŊ YŀǇƭƛŎȊƪť ŘƻǘǊȊŜŏ Řƻ ǿƛŜȍȅ ǿƛŘƻƪƻǿŜƧΣ Ȋ ƪǘƽǊŜƧ ǊƻȊŎƛŊƎŀ ǎƛť 

ǊƻȊƭŜƎƱŀ ǇŀƴƻǊŀƳŀ ƴŀ ƻǘŀŎȊŀƧŊŎŜ .ǳƪƻǿƛŜŎ ƎƽǊȅΦ 

/ƛ ƧŜŘƴŀƪΣ ƪǘƽǊȊȅ ǎƪǳǎȊŊ ǎƛť ƴŀ ǿƛȊȅǘť ǿ ǇŀƱŀŎǳ ǿŎŀƭŜ ƴƛŜ ōťŘŊ ǇƻȊōŀǿƛŜƴƛ 

ƳƻŎƴƛŜƧǎȊȅŎƘ ǿǊŀȍŜƵΦ ½ǿƱŀǎȊŎȊŀ ƎŘȅ ȊŜƧŘŊ Řƻ ǇƻŘȊƛŜƳƛΣ ƎŘȊƛŜ ȊƴŀƧŘǳƧŜ ǎƛť ǳƪǊȅǘŜ 

ȊŀƳǳǊƻǿŀƴŜ ǇƻƳƛŜǎȊŎȊŜƴƛŜΣ ƪǘƽǊŜƎƻ ǇǊȊŜȊƴŀŎȊŜƴƛŀ ƴƛƪǘ Řƻ ƪƻƵŎŀ ƴƛŜ ȊƴŀΦ wƽǿƴƛŜȍ 

ǿ ǇƻŘȊƛŜƳƛŀŎƘ Ƴƻȍƴŀ ȊƻōŀŎȊȅŏ ǿŊǎƪƛŜΣ ƪǊťǘŜ ǎŎƘƻŘȅ ǇǊƻǿŀŘȊŊŎŜ ǇƛťǘǊƻ ǿȅȍŜƧ Řƻ 

ŘŀǿƴŜƧ ƪŀƴŎŜƭŀǊƛƛ ǇŀƱŀŎƻǿŜƧΦ !ōȅ ƴƛƪǘ ƴƛŜ ǿƛŘȊƛŀƱ ǇǊȊȅōȅǿŀƧŊŎȅŎƘ ǘǳ ǳƪǊŀŘƪƛŜƳ 

ǇƻǎƱŀƵŎƽǿ ǿȅƧǏŎƛŜ Ȋ ǇƻŘȊƛŜƳƛ ǳƪǊȅǘƻ ǿ ǎǘŀǊŜƧ нлл-ƭŜǘƴƛŜƧ ǎȊŀŦƛŜΦ 5ƻ ǘŜƎƻ ǇŀƴǳƧŊŎŀ 

ǘǳ ƴƛǎƪŀ ǘŜƳǇŜǊŀǘǳǊŀ ƛ ǎǇƻǊŀ ǿƛƭƎƻǘƴƻǏŏ ǇƻǿƛŜǘǊȊŀΣ Ƨǳȍ Ǉƻ ƪǊƽǘƪƛŜƧ ŎƘǿƛƭƛ ǿȅǿƻƱŀƧŊ 

ǳ ƻǎƽōΣ ƪǘƽǊŜ ȊŘŜŎȅŘǳƧŊ ǎƛť ƴŀ ȊŜƧǏŎƛŜ Řƻ ǘŜƎƻ ƳǊƻŎȊƴŜƎƻ ǇƻƳƛŜǎȊŎȊŜƴƛŀΣ ƭŜƪƪƛ 

dreszczyk a czasami pocȊǳƧŊ ƻƴƛ ƎťǎƛŊ ǎƪƽǊƪťΦ DŘȅ ƧŜǎȊŎȊŜ ǿȅǎƱǳŎƘŀƧŊ ƻǇƻǿƛŜǏŎƛ ƻ 

ǳƪǊȅǘȅŎƘ ǿ ǇƻƳƛŜǎȊŎȊŜƴƛŀŎƘ ǇƻƴƛȍŜƧ αǎƪŀǊōŀŎƘέ ƛŎƘ ŘƻǘȅŎƘŎȊŀǎƻǿŀ ƻǇƛƴƛŀ ƻ ǇŀƱŀŎǳ 

ȊƳƛŜƴƛ ǎƛť ŘƛŀƳŜǘǊŀƭƴƛŜΦ 

 

²ŀǊǘŜ ƻōŜƧǊȊŜƴƛŀ ǎŊ ǘŀƪȍŜ ǇƻƳƛŜǎȊŎȊŜƴƛŀ ǎǘǊȅŎƘƻǿŜ ȊŀƧƳǳƧŊŎŜ ǘǊȊȅ ƪƻƴŘȅƎƴŀŎƧŜΦ 

Sama konstrukŎƧŀ ǿƛťȋōȅ ŘŀŎƘƻǿŜƧ ǇƻŎƘƻŘȊŊŎŀ Ȋ ƻƪǊŜǎǳ ǇǊȊŜōǳŘƻǿȅ ǇŀƱŀŎǳ ƴŀ 
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ǇƻŎȊŊǘƪǳ ·L· ǿƛŜƪǳΣ ŎƘƻŏōȅ ǇƻǇǊȊŜȊ ǎǿƽƧ ȊŀǇŀŎƘΣ ǿȅǿƻƱǳƧŜ ǎǇƻǊŜ ȊŀƛƴǘŜǊŜǎƻǿŀƴƛŜΦ 

DŘȅ ƧŜǎȊŎȊŜ Řƻ ǘŜƎƻ ǳȊƳȅǎƱƻǿƛƳȅ ǎƻōƛŜΣ ȍŜ ǘƻ ǿƱŀǏƴƛŜ ƴŀ ǘŜƧ ƪƻƴŘȅƎƴŀŎƧƛ ƳƛŜǎȊƪŀƱŀ 

ǇǊŀŎǳƧŊŎŀ ǿ ǇŀƱŀŎǳ ǎƱǳȍōŀΣ ƛ ȍŜ ǘƻ ǿƱŀǏƴƛŜ ƎŘȊƛŜǏ ǘǳǘŀƧ ǳƪǊȅǿŀ ǎƛť .ƛŀƱŀ 5ŀƳŀ ς duch 

ƪǊŊȍŊŎȅ ǿƛŜŎȊƻǊŀƳƛ Ǉƻ ǇŀƱŀŎǳΣ ǿŎŀƭŜ ƴƛŜ ōťŘȊƛŜ ƴŀƳ Řƻ ǏƳƛŜŎƘǳΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ǿŀǊǘƻ ǎƛť 

Ǉƛƭƴƻǿŀŏ ƛ ƻǇǳǏŎƛŏ ǇŀƱŀŎ ǇǊȊŜŘ ƧŜƎƻ ȊŀƳƪƴƛťŎƛŜƳΦ tƽȋƴƛŜƧ ōƻǿƛŜƳ ƴƛƪǘ ƴƛŜ ōťŘȊƛŜ 

ƳƽƎƱ ǘŀƪƛŜƧ ƻǎƻōƛŜ ǇƻƳƽŎΦ ! ǎǇƻǘƪŀƴƛŜ ȊŜ ȊƧŀǿŊ ƴƛŜ ƴŀƭŜȍȅ Řƻ ǇǊȊȅƧŜƳƴȅŎƘΦ L ƳƛƳƻΣ 

ȍŜ ŘǳŎƘ ƴƛŜ ǿȅǊȊŊŘȊƛ ƴŀƳ ƪǊȊȅǿŘȅΣ ǘƻ ƧŜŘƴŀƪ Ƴƻȍƴŀ ȊŜƧǏŏ ƴŀ ȊŀǿŀƱΦ  

 

bŀƧŎƛŜƪŀǿǎȊŜ ǿ ǇŀƱŀŎǳ ǎŊ ƪƻƳƴŀǘȅΥ ƪƻƳƛƴƪƻǿŀ ƴŀ ǇŀǊǘŜǊȊŜ ƻǊŀȊ ǎƱƻƴŜŎȊƴŀ ƛ 

ƪǎƛťȍȅŎƻǿŀ ƴŀ ǇƛťǘǊȊŜΦ ¢ŀ ǇƛŜǊǿǎȊŀ ǇƻǎƛŀŘŀ Ǉƛťƪƴȅ ǿȅǎǘǊƽƧ Ȋ ǿƛŜƭƻƳŀ ŜƭŜƳŜƴǘami 

ƻŘƴƻǎȊŊŎȅƳƛ ǎƛť Řƻ ƘƛǎǘƻǊƛƛ ȊŀǊƽǿƴƻ ǎŀƳŜƎƻ ƻōƛŜƪǘǳ Ƨŀƪ ƛ ƘƛǎǘƻǊƛƛ ǘȅŎƘ ȊƛŜƳΦ 

YƻƳƴŀǘȅ ƴŀ ǇƛťǘǊȊŜ ǿ ŘŀǿƴȅŎƘ ŎȊŀǎŀŎƘ ǎƱǳȍȅƱȅ Ȋŀ ǎȅǇƛŀƭƴƛŜ ǿƱŀǏŎƛŎƛŜƭƛ ƻōƛŜƪǘǳΦ 

5ȊƛǎƛŀƧ ǿȅƪƻǊȊȅǎǘȅǿŀƴŜ ǎŊ Řƻ ǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƴƛŀ ǊƽȍƴŜƎƻ ǊƻŘȊŀƧǳ ǿȅǎǘŀǿΦ  

hōŜŎƴƛŜ Ƴƻȍƴŀ ƻōŜƧǊȊŜŏ ǿȅǎǘŀǿť ǇƻǏǿƛťŎƻƴŊ ǘǿƽǊŎȊƻǏŎƛ ǿȅōƛǘƴŜƎƻ ǇŜƧȊŀȍȅǎǘȅ 

CǊƛŜŘǊƛŎƘŀ LǿŀƴŀΦ WŜƎƻ ŘȊƛŜƱŀ ǎƱŀǿƛƱȅ Ǉƛťƪƴƻ YŀǊƪƻƴƻǎȊȅΦ ²ȅǎǘŀǿŀ ōťŘȊƛŜ ŎȊȅƴƴŀ Řƻ 

мр ǿǊȊŜǏƴƛŀ ǘŜƎƻ ǊƻƪǳΦ  

YƻƭŜƧƴŀ ǿȅǎǘŀǿŀ ŎȊȅƴƴŀ Řƻ ол ǇŀȋŘȊƛŜǊƴƛƪŀ нлнл Ǌƻƪǳ ǘƻ ǇǊŜȊŜƴǘŀŎƧŀ ŘȊƛŜƱ ǎȊǘǳƪƛ 

ǳȍȅǘƪƻǿŜƧ ǿȅƪƻƴŀƴȅŎƘ ǇǊȊŜȊ ȊƳŀǊƱŜƎƻ ǿ ȊŜǎȊƱȅƳ Ǌƻƪǳ WŜǊȊŜƎƻ {ȊȅƳƻƴŀ DŀƧŀΦ 

²ȅōƛŜƎŀƧŊŎ ǘǊƻŎƘť ǿ ǇǊȊȅǎȊƱƻǏŏ ǇƻŘŀƳΣ ȍŜ ǿ ŘƴƛŀŎƘ му ǿǊȊŜǏƴƛŀ ς ол ǇŀȋŘȊƛŜǊƴƛƪŀ 

нлнл Ǌƻƪǳ ƳƛƱƻǏƴƛŎȅ ƎƽǊǎƪƛŜƎƻ ƪǊŀƧƻōǊŀȊǳ ōťŘŊ ƳƛŜƭƛ ƻƪŀȊƧť ȊƻōŀŎȊȅŏ ǇǊŀŎŜ 

nagrodzone podczas dotychczasowych edycji Biennale FoǘƻƎǊŀŦƛƛ DƽǊǎƪƛŜƧ 

ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴŜƎƻ ƻŘ ŎȊǘŜǊŘȊƛŜǎǘǳ ƭŀǘ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜΦ 
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½ŀǇǊŀǎȊŀƳȅ ǘŀƪȍŜ ƴŀ ǿƛŜŎȊƽǊ ŀǳǘƻǊǎƪƛ ǇƻŘŎȊŀǎ ƪǘƽǊŜƎƻ ŀǳǘƻǊƪŀ ƪǎƛŊȍƪƛ ǇǘΦ 

α5ȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ƪǳƭǘǳǊŀƭƴŀ ƘǊŀōƛƴȅ CǊƛŜŘŜǊƛƪŜ Ǿƻƴ wŜŘŜƴέΣ ¦ǊǎȊǳƭŀ .ƻƵŎȊǳƪ-Dawidziuk 

ς pracownik Muzeum Uniwersytetu ²ǊƻŎƱŀǿǎƪƛŜƎƻ ς ǇǊȊȅōƭƛȍȅ ȍȅŎƛŜ ƛ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ 

ǿƱŀǏŎƛŎƛŜƭƪƛ .ǳƪƻǿŎŀΦ 

² ŘƴƛŀŎƘ ƻŘ мр Řƻ ол ǎƛŜǊǇƴƛŀ нлнл Ǌƻƪǳ ǿ ǇŀƱŀŎǳ ōťŘȊƛŜ Ƴƻȍƴŀ ǇƻŘȊƛǿƛŀŏ 

ǿȅƪƻƴŀƴƛŀ ƳǳȊȅƪƛ ƻǇŜǊƻǿŜƧ ǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƴŜ ǇǊȊŜȊ ŀǊǘȅǎǘƽǿ Ȋ tƻƭǎƪƛΣ /ȊŜŎƘΣ wƻǎƧƛΣ 

Estonii, Kazachstanu, Izraela, Egiptu ƛ /ƘƛƴΦ {ǿƽƧ ƪǳƴǎȊǘ ƳǳȊȅŎȊƴȅ Ƨŀƪ ƛ ǇƛťƪƴŜ ƎƱƻǎȅ 

ǇƻƪŀȍŊ ǳŎȊŜǎǘƴƛŎȅ ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴȅŎƘ ƻŘ му ƭŀǘ aƛťŘȊȅƴŀǊƻŘƻǿȅŎƘ ²ŀǊǎȊǘŀǘƽǿ 

Operowych w trakcie Muzycznego Ogrodu Liczyrzepy. 

bŀ ƪƻƴƛŜŎ ǇƻŘŀƳΣ ȍŜ ǿ ǘŜƴ ǇƛŜǊǿǎȊȅ ǿ ǘȅƳ Ǌƻƪǳ ǿŜŜƪŜƴŘ αƻǘǿŀǊǘȅŎƘ ŘǊȊǿƛέ ǇŀƱŀŎ 

w Bukowcǳ ƻŘǿƛŜŘȊƛƱƻ ōƭƛǎƪƻ тл ƻǎƽōΦ /ȊťǏŏ Ȋ ƴƛŎƘ ǿȊƛťƱŀ ǳŘȊƛŀƱ ǿ 

zorganizowanym na terenie parku ognisku. 

Zapraszamy zatem na kolejne wizyty. 

YŀǊƪƻƴƻǎȊŜ ǿƛŘȊƛŀƴŜ ƻŎȊŀƳƛ ǇǊȊŜŘǿƻƧŜƴƴȅŎƘ ŀǊǘȅǎǘƽǿ 

² aǳȊŜǳƳ YŀǊƪƻƴƻǎƪƛƳ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜ ȊƻǎǘŀƱŀ ƻǘǿŀǊǘŀ ǿȅǎǘŀǿŀΣ ƴŀ ƪǘƽǊej 

ȊŀǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƴƻ ŘȊƛŜƱŀ ǇǊȊŜŘǿƻƧŜƴƴȅŎƘ ŀǊǘȅǎǘƽǿ ǳƪŀȊǳƧŊŎȅŎƘ Ǉƛťƪƴƻ YŀǊƪƻƴƻǎȊȅΦ 

aƻȍŜ ǎŀƳ Ŧŀƪǘ ǇƻƪŀȊŀƴƛŀ ƪƛƭƪǳŘȊƛŜǎƛťŎƛǳ ŘȊƛŜƱ ƴƛŜ ōȅƱōȅ ƴƛŎȊȅƳ ƴŀŘȊǿȅŎȊŀƧƴȅƳ ŀƭŜ 

ǘŜƳŀǘΣ ƪǘƽǊȅ ǘŜ ŘȊƛŜƱŀ ŘƻƪǳƳŜƴǘǳƧŊ ȊŀǎƱǳƎǳƧŜ ƴŀ ƛŎƘ ǿȅƧŊǘƪƻǿŜ ǇƻǘǊŀƪǘƻǿŀƴƛŜΦ  
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Wŀƪ ǿǎǇƻƳƴƛŀƱ ǿ ǎǿƻƛƳ ǿȅǎǘŊǇƛŜƴƛǳ ŘȅǊŜƪǘƻǊ ǇƭŀŎƽǿƪƛΣ Ǉŀƴ tǊȊŜƳȅǎƱŀǿ ²ƛŀǘŜǊΣ 

ǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƴŜ ŘȊƛŜƱŀ ǿ ǿƛťƪǎȊƻǏŎƛ ƴƛŜ ōȅƱȅ Řƻ ǘŜƧ ǇƻǊȅ ǇƻƪŀȊȅǿŀƴŜΦ hōŜŎƴŀ 

ǿȅǎǘŀǿŀ ǇƻȊǿƻƭƛƱŀ ƴŀ ƛŎƘ ǿȅŜƪǎǇƻƴƻǿŀƴƛŜ ǘȅƭƪƻ ȊŜ ǿȊƎƭťŘǳ ƴŀ ǘŜƳŀǘȅƪť ƧŀƪŊ 

ǇƻǊǳǎȊŀƧŊΦ YǊŀƧƻōǊŀȊ ƎƽǊǎƪƛ ƧŜǎǘ ǿȅƧŊǘƪƻǿȅΦ ² ȊŀǎŀŘȊƛŜ ƴƛŜ Řŀ ǎƛť Ǝƻ ǇƻǊƽǿƴŀŏ Ȋ 

ȍŀŘƴȅƳ ƛƴƴȅƳΦ ½ŀǿƛŜǊŀ ƻƴ ōƻǿƛŜƳ ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ Ǉƛťƪƴƻ ǿƛŘȊƛŀƴŜ ƻŎȊŀƳƛ ƛŎƘ ǘǿƽǊŎȅ ŀƭŜ 

ǘŀƪȍŜ ǿƛŜƭŜ ǎȊŎȊŜƎƽƱƽǿ ƴƛŜȊŀǳǿŀȍŀƭƴȅŎƘ ǿ ƛƴƴȅŎƘ ƪǊŀƧƻōǊŀȊŀŎƘΦ 5ƻ ǘŜƎƻΣ ǿ 

ȊŀƭŜȍƴƻǏŎƛ ƻŘ ǇŀƴǳƧŊŎŜƧ ǇƻŘŎȊŀǎ Ǉƻǿǎǘŀǿŀƴƛŀ ŘȊƛŜƱŀ ǇƻƎƻŘȅΣ ƴƛŜ ȊŀǿǎȊŜ Řŀ ǎƛť 

ƻŘǊƽȍƴƛŏ ŘŀƴŜ ƳƛŜƧǎŎŜ ƴŀ ŘǿƽŎƘ ŎȊȅ ǿƛťŎŜƧ ŘȊƛŜƱŀŎƘΦ tƻƎƻŘŀ ōƻǿƛŜƳ ǇƻǘǊŀŦƛ ǘŀƪ 

ȊƳƛŜƴƛŏ ǿƛŘƻƪΣ ȍŜ ƴŀǿŜǘ ȊƴŀǿŎȅ ǘŜǊŜƴǳ ƳƻƎŊ ǎƛť ǇƻƳȅƭƛŏ ǿ ƛŎƘ ǇǊŀǿƛŘƱƻǿȅƳ 

ƻƪǊŜǏƭŜƴƛǳΦ 

²ǏǊƽŘ ŀǳǘƻǊƽǿ ŘȊƛŜƱ ǇƻƪŀȊŀƴȅŎƘ ƴŀ ǿȅǎǘŀǿƛŜ ŘȊƛŜƱ ǎŊ ǘŀŎȅ ǘǿƽǊŎȅ ƧŀƪΥ !ŘƻƭŦ 

Dressler, WiƭƘŜƭƳ YǊŀǳǎǎΣ tŀǳƭ [ƛƴƪŜΣ /ŀǊƭ 9Ǌƴǎǘ aƻǊƎŜƴǎǘŜǊƴΣ CǊƛŜŘǊƛŎƘ LǿŀƴΦ /ȊťǏŏ 

ŘȊƛŜƱ ȊƻǎǘŀƱŀ ǿȅƪƻƴŀƴŀ ǇǊȊŜȊ ǘǿƽǊŎƽǿ ǎƪǳǇƛƻƴȅŎƘ ǿ {ǘƻǿŀǊȊȅǎȊŜƴƛǳ !Ǌǘȅǎǘƽǿ ǏǿΦ 

_ǳƪŀǎȊŀ ŘȊƛŀƱŀƧŊŎȅƳ ǿ {ȊƪƭŀǊǎƪƛŜƧ tƻǊťōƛŜΦ ¢ǿƽǊŎȅ ǿȅǎǘŀǿȅ ƻƎǊŀƴƛŎȊȅƭƛ ǎƛť Řƻ ǇǊŀŎ 

ŀǊǘȅǎǘƽǿ ŘȊƛŀƱŀƧŊŎȅŎƘ ƻŘ XIX wieku do roku 1945. 

5ƭŀ ǇǊȊȅōȅƱȅŎƘ ƴŀ ǿȅǎǘŀǿť ƴŀǘǳǊŀƭƴȅƳ ōȅƱ ŦŀƪǘΣ ȍŜ ǿƛťƪǎȊƻǏŏ ƻōǊŀȊƽǿ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀ 

|ƴƛŜȍƪťΣ |ƴƛŜȍƴŜ YƻǘƱȅ ŎȊȅ {ȊǊŜƴƛŎťΦ {Ŋ ǘƻ ōƻǿƛŜƳ ƳƛŜƧǎŎŀΣ ƪǘƽǊŜ ǎǿȅƳ ǇƛťƪƴŜƳ 

ǇǊȊȅŎƛŊƎŀƧŊ ǳǿŀƎť ƪŀȍŘŜƎƻ ǇǊȊȅōȅƱŜƎƻ ǿ ǘŜ ƻƪƻƭƛŎŜΦ bƛŜ ōǊŀƪǳƧŜ ƧŜŘƴŀƪ ŘȊƛŜƱ 

ǳƪŀȊǳƧŊŎȅŎƘ ƳƴƛŜƧ ȊƴŀƴŜ ƳƛŜƧǎŎŀ ǿ YŀǊƪƻƴƻǎȊŀŎƘΦ .ŀΣ ǎŊ ǘŀƪƛŜΣ ƪǘƽǊȅŎƘ ƭƻƪŀƭƛȊŀŎƧŀ 

ǿŎŀƭŜ ƴƛŜ ƧŜǎǘ ƱŀǘǿŀΦ  

²ȅǎǘŀǿŀ ƳŀƭŀǊǎǘǿŀ ŘƻǘȅŎȊŊŎŜƎƻ ƪǊŀƧƻōǊŀȊƽǿ YŀǊƪƻƴƻǎȊȅ ǘǿƻǊȊƻƴȅŎƘ ǇǊȊŜȊ 

ǇǊȊŜŘǿƻƧŜƴƴȅŎƘ ŀǊǘȅǎǘƽǿ ōťŘȊƛŜ ŎȊȅƴƴŀ Řƻ мо ǿǊȊŜǏƴƛŀ нлнл ǊƻƪǳΦ WŜǎǘ ȊŀǘŜƳ ŎȊŀs 

ōȅ ȊŀƧǏŏ Řƻ ƳǳȊŜǳƳ ƛ ƴŀŎƛŜǎȊȅŏ ƻŎȊȅ ǘȅƳ ƴƛŜǇƻǿǘŀǊȊŀƭƴȅƳ ǇƛťƪƴŜƳΣ ŀ ȊŀǊŀȊŜƳ 

ǇƻǊƽǿƴŀŏ ǳǘǊǿŀƭƻƴŜ ŎƘǿƛƭŜ Ȋ ŎȊŀǎŜƳ ŘȊƛǎƛŜƧǎȊȅƳΦ /ƛŜƪŀǿŜ ŎȊȅ ǿǎȊȅǎŎȅ ōťŘŊ ǿ 

ǎǘŀƴƛŜ ǊƻȊǇƻȊƴŀŏ ŘŀǿƴŜ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŜƴƛŀ ƪƻƴƪǊŜǘƴȅŎƘ ƳƛŜƧǎŎ ǿ YŀǊƪƻƴƻǎȊŀŎƘ ƛ 

ŘƻǇŀǎƻǿŀŏ ƧŜ Řƻ ƛŎƘ ƻōŜŎƴŜƎƻ ǿȅƎƭŊŘǳΚ 

YƻƴǎǳƭǘŀŎƧŜ ǿ ǎǇǊŀǿƛŜ ǇǊȊȅǎȊƱƻǏŎƛ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȅ 

мр ƭƛǇŎŀ нлнл Ǌƻƪǳ ǿ aƛŜƧǎƪƛƳ 5ƻƳǳ YǳƭǘǳǊȅ αaǳŦƭƻƴέ ǿ {ƻōƛŜǎȊƻǿƛŜ ƳƛŀƱȅ 

ƳƛŜƧǎŎŜ ƪƻƴǎǳƭǘŀŎƧŜ ȊŜǎǇƻƱǳ ƭƛŘŜǊƽǿ ǎǇƻƱŜŎȊƴȅŎƘ Ƴƛŀǎǘŀ WŜƭŜƴƛŀ DƽǊŀ ŘƻǘȅŎȊŊŎŜ 

ȊƛŘŜƴǘȅŦƛƪƻǿŀƴƛŀ ǇƻǘŜƴŎƧŀƱƽǿ ƛ ǇǊƻōƭŜƳƽǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȅΣ ƪƛŜǊǳƴƪƽǿ ŘŀƭǎȊŜƎƻ 

ǊƻȊǿƻƧǳ Ƴƛŀǎǘŀ ƻǊŀȊ ǿȅȊǿŀƵ ǿ ȊŀƪǊŜǎƛŜ ǿǎǇƽƱǇǊŀŎȅΣ ǇŀǊǘƴŜǊǎǘǿŀ  ƛ ǊŜŀƭƛȊŀŎƧƛ ȊŀŘŀƵ 

publicznych.  
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{ǇƻǘƪŀƴƛŜΣ ƴŀ ƪǘƽǊŜ ȊŀǇǊƻǎƛƱ ǇǊŜȊȅŘŜƴǘ Ƴƛŀǎǘŀ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȅΣ Ǉŀƴ WŜǊȊȅ _ǳȍƴƛŀƪΣ 

ȊǿƛŊȊŀƴŜ ōȅƱƻ Ȋ ǇǊȊȅƎƻǘƻǿŀƴƛŜƳ ǿƴƛƻǎƪǳ ǿ ǊŀƳŀŎƘ LL ŜǘŀǇǳ ƴŀōƻǊǳ ǇǊƻƎǊŀƳǳ 

αwƻȊǿƽƧ [ƻƪŀƭƴȅέ ŦƛƴŀƴǎƻǿŀƴŜƎƻ ȊŜ ǏǊƻŘƪƽǿ aŜŎƘŀƴƛȊƳǳ CƛƴŀƴǎƻǿŜƎƻ 

Europejskiego Obszaru Gospodarczego 2014-2021 i Norweskiego Mechanizmu 

Finansowego 2014-2021. 

 

YǊƽǘƪƻ ƳƽǿƛŊŎ ŎƘƻŘȊƛ ƻ ǘƻΣ ȍŜ ǿǎǇƻƳƴƛŀƴŜ ǿȅȍŜƧ ǏǊƻŘƪƛ ȊƻǎǘŀƴŊ ȊŀŘȅǎǇƻƴƻǿŀƴŜ 

Řƭŀ ǿȅōǊŀƴȅŎƘ ƳƛŀǎǘΣ ƪǘƽǊŜ ȊƱƻȍŊ ƴŀƧƭŜǇƛŜƧ ƻǇǊŀŎƻǿŀƴŜ ǿƴƛoski. Na ponad 200 

Ƴƛŀǎǘ Ǉƻ ǇƛŜǊǿǎȊȅƳ ŜǘŀǇƛŜ ǇƻȊƻǎǘŀƱƻ рлΣ ƛ ǘƻ ǿƱŀǏƴƛŜ Ȋ ƴƛŎƘ ƧŜŘƴŀ ǘǊȊŜŎƛŀ ƻǘǊȊȅƳŀ 

Ǉƻ мл Ƴƭƴ 9ǳǊƻΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ǘŀƪƛŜ ǎǇƻǘƪŀƴƛŀΣ Ƨŀƪ ǘƻ ǎŊ Ƨŀƪ ƴŀƧōŀǊŘȊƛŜƧ ǿǎƪŀȊŀƴŜΣ ōȅ ƴƛŜ 

ȊŀǇǊȊŜǇŀǏŎƛŏ ǎȊŀƴǎȅ ƴŀ ŘƻŘŀǘƪƻǿŜ ŦǳƴŘǳǎȊŜ ƴŀ ǊƻȊǿƽƧ ƳƛŀǎǘŀΦ  

Program poŘ ƴŀȊǿŊ αwƻȊǿƽƧ [ƻƪŀƭƴȅέ ŘŜŘȅƪƻǿŀƴȅ ƧŜǎǘ Řƻ ƳŀƱȅŎƘ ƛ ǏǊŜŘƴƛŎƘ Ƴƛŀǎǘ 

ǘǊŀŎŊŎȅŎƘ ŦǳƴƪŎƧŜ ƎƻǎǇƻŘŀǊŎȊŜΦ 5ǳȍŜ ƻǏǊƻŘƪƛ ȊǿŀƴŜ ƳŜǘǊƻǇƻƭƛŀƳƛ όǿ ƴŀǎȊȅƳ 

ǇǊȊȅǇŀŘƪǳ ²ǊƻŎƱŀǿύ ȊƴŀƪƻƳƛŎƛŜ ǎƻōƛŜ ǊŀŘȊŊ ǿ ƴƻǿŜƧ ǊȊŜŎȊȅǿƛǎǘƻǏŎƛΦ bŀǘƻƳƛŀǎǘ 

Ƴƛŀǎǘŀ ǇƻƪǊƻƧǳ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȅΣ ƪǘƽǊŜ ǳǘǊŀŎƛƱȅ ȊŀǊƽǿƴƻ ǎǿƻƧŜ ȊƴŀŎȊŜƴƛŜ Ƨŀƪ ƛ ǿƛŜƭŜ 

ǳǊȊťŘƽǿ ŎŜƴǘǊŀƭƴȅŎƘ ǇǊȊŜƴƛŜǎƛƻƴȅŎƘ ǿƱŀǏƴƛŜ Řƻ ǘȅŎƘ ǿƛťƪǎȊȅŎƘ ƳƛŀǎǘΣ ƴƛŜǎǘŜǘȅ 

ƳǳǎȊŊ ƳȅǏƭŜŏ Ƨŀƪ ŘȊƛŀƱŀŏ ōȅ ȊǊŜƪƻƳǇŜƴǎƻǿŀŏ ǳǘǊŀŎƻƴŜ ǿŀǊǘƻǏŎƛΦ bŀƧƎƻǊǎȊŜ ǿ ǘȅƳ 

ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ƧŜǎǘ ǘƻΣ ȍŜ ǿƛŜƭǳ ƭǳŘȊƛ ƴƛŜ ƳƻȍŜ ǇǊȊŜǎǘŀǿƛŏ ǎƛť ƴŀ ƴƻǿŜ ǘƻǊȅ ƳȅǏƭŜƴƛŀΣ 

ǿŎƛŊȍ ƳŀƧŊ ƴŀŘȊƛŜƧťΣ ȍŜ ƧŀƪƻǏ ǘƻ ōťŘȊƛŜΦ ! ǘŀƪ ƴƛŜ ƧŜǎǘ ƛ ƴƛŜ ōťŘȊƛŜΦ ¢ǊȊŜōŀ ǿȊƛŊŏ ǎƛť 

Řƻ ǇǊŀŎȅ ƛΣ ƴƛŜ ǘȅƭŜ ǿȅƳȅǏƭŀŏ Ŏƻ ǊƻōƛŏΣ ƛƭŜ ǿȅƪƻǊȊȅǎǘŀŏ ǇƻǘŜƴŎƧŀƱ Ƨŀƪƛ ǇƻǎƛŀŘŀ ƴŀǎȊŜ 

ƳƛŀǎǘƻΦ tǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ǇƻǘŜƴŎƧŀƱ ƭǳŘȊƪƛΣ ƪǘƽǊȅ Řƻ ǘŜƧ ǇƻǊȅ ƧŜǎǘ ǇǊŀǿƛŜ ȊǳǇŜƱƴƛŜ 

ƴƛŜǿȅƪƻǊȊȅǎǘŀƴȅΦ ! ǇǊȊŜŎƛŜȍ ƭǳŘȊƛ Ȋ ŎƛŜƪŀǿȅƳƛ ǇƻƳȅǎƱŀƳƛ ǳ ƴŀǎ ƴƛŜ ōǊŀƪǳƧŜΦ aƻȍƴŀ 

ƴŀǿŜǘ ǇƻǿƛŜŘȊƛŜŏΣ ȍŜ ƧŜǎǘ ƛŎƘ ŀȍ ƴŀŘǘƻΦ bƛŜ ǿƛŜƳΣ ƳƻȍŜ ǿƱŀǏƴƛŜ ŘƭŀǘŜƎƻΣ ȍŜ Ŏƻ 


